

FIRST EXTRAORDINARY SESSION OF PARLIAMENT OF 2024

MOTION NUMBER⁵ OF 2024

Moved by: Hon. Xavier **E. HARRY, MP** – Member for Tanna

Seconded by: Hon. Jotham **NAPUAT, MP** – Member for Tanna

**SUBJECT: ESTABLISHMENT OF THE COMMITTEE ON CLIMATE CHANGES
AND APPOINTMENT OF ITS MEMBERS**

WHEREAS :

- A.** Article 23 of the Constitution states that « Parliament may establish committees and appoint members to them »;
- B.** Standing Order 64 of Parliament of 2020 states that: « A Standing Committee consists of no more than seven (7) Members and the Membership of the Standing Committees must have regard to:
- a) the proportional representation of Government and Opposition Members;
 - b) the views of the Prime Minister, the Opposition Leader, and the Leaders of the political parties represented in Parliament;
 - c) the priority that must be given to Members who hold no offices in Parliament;
 - d) the Chairperson must be a Member of the Government, with the exception of the Public Accounts Committee which is chaired by an opposition Member;
- C.** Paragraph (1) of the Standing Order 67 states that: « In the event that Membership of Standing Committees needs to be altered as a result of a change of Government, a reshuffle of parties within the Government or any other reason, the Prime Minister and the Leader of the Opposition as the case may be, must nominate to the Speaker as soon as possible, the names of replacement members of the Committee »;

NOW THEREFORE, PARLIAMENT HEREBY RESOLVES TO ESTABLISH:

A Parliamentary Standing Committee called « **COMMITTEE ON CLIMATE CHANGES**» which has the following subject areas: Climate Change, Adaptation Change, Meteorology, Geo-hazard, Environment, Energy and Disaster Management.

AND TO APPOINT TO THE COMMITTEE:

Hon. Joshua **L. PIKIOUNE**, as Chairperson;
Hon. Anthony **HARRY** as Vice-Chairperson;
Hon. Jack **N. KALMET**, as Member;
Hon. John **W. TIMAKATA**, as Member;

Hon. as Member;
Hon.as Member;
Hon.as Member.

AND WHOSE DUTY SHALL BE:

- a. to examine Bills relating to the Climate Changes Policies referred to the Committee by Parliament and make amendments to the Bills, to the extent agreed by the Committee;
- b. to examine any Climate Changes subordinate Legislation tabled in Parliament within its category of affairs;
- c. to examine Climate Changes Matters referred or where the Committee sees fit to monitor, inquire, review, and scrutinize the Government Departments with responsibility within the Committee subject area;
- d. to consider petitions and papers on Climate Issues and report on considerations and any recommendations of the Committee;
- e. to review any international treaties and conventions within the Committee subject area that is ratified by the Government and monitor their implementations; and
- f. to perform any other functions and duties in relation to Climate Changes policies as may be from time to time assigned by Parliament;
- g. to inquire into any other question in connection with Climate Changes general policy which is referred to it by Parliament, and to report to Parliament upon that question;


SIGNATURE :



MOVER :

.....

SECONDER :



DATE :

..... 19/2/24



RECEIVED
19/02/24

3:50pm

PREMIÈRE SESSION EXTRAORDINAIRE DU PARLEMENT DE 2024

MOTION NUMÉRO 5 DE 2024

Présentée par : Hon. Xavier **E. HARRY, MP** – Député de Tanna

Appuyée par : Hon. Jotham **NAPAT, MP** – Député de Tanna

OBJET : CONSTITUTION DE LA COMMISSION PERMANENTE SUR LES CHANGEMENTS CLIMATIQUES ET NOMINATION DE SES MEMBRES

ATTENDU QUE :

- A. L'Article 23 de la Constitution stipule que « le Parlement peut établir des Commissions et en nommer les membres ;
- B. L'article 64 du Règlement Intérieur du Parlement de 2020 stipule que : « Une Commission permanente est composée de sept (7) membres au plus et la composition des membres doit tenir compte de :
 - a) la représentation proportionnelle des membres de la majorité et de l'Opposition ;
 - b) le point de vue du Premier Ministre, du Chef de l'Opposition et des chefs de tous les partis politiques représentés au Parlement ;
 - c) la priorité devant être accordée aux députés qui n'ont aucune fonction au Parlement, au Gouvernement ou dans l'Opposition ;
 - d) le Président d'une Commission doit être un député de la majorité, à l'exception de la Commission des Comptes Publics qui est présidée par un députée de l'opposition ;
- C. Le paragraphe 1) de l'article 67 du Règlement Intérieur du Parlement de 2020 stipule que : « Lorsqu'il s'avère nécessaire de changer des Membres de Commissions Permanentes en conséquence du changement du Gouvernement, d'un remaniement des partis, lorsqu'un député siège à l'Opposition ou siège à la majorité, ou pour toute autre raison, le Premier Ministre ou le Chef de l'Opposition, le cas échéant, doit le plutôt possible désigner au Président des membres remplaçants de la Commission. »

EN CONSÉQUENCE DE QUOI LE PARLEMENT DÉCIDE PAR LES PRÉSENTES DE CONSTITUER :

Une Commission nommée « **COMMISSION PERMANENTE SUR LES CHANGEMENTS CLIMATIQUES** » dont les compétences couvrent : les Politiques sur les changements climatiques, l'Adaptation aux changements climatiques, la

Météorologie, le Géo-Hazard, l'Environnement, l'Énergie et la Gestion des catastrophes.

ET DE NOMMER :

Hon. Joshua **L. PIKIOUNE**, comme Président ;
Hon. Anthony **HARRY** comme Vice-Président ;
Hon. Jack **N. KALMET**, comme Membre ;
Hon. John **W. TIMAKATA**, comme Membre ;

Hon. as Member;
Hon. as Member;
Hon. as Member.

ET DONT LA FONCTION SERA :



- a. d'examiner les Projets de loi relative aux politiques des changements climatiques renvoyés à la Commission par le Parlement et apporter des amendements aux Projets de Loi dans la mesure convenue par la Commission
- b. d'examiner toute législation subordonnée relative aux changements climatiques déposée au Parlement et relevant de son ressort ;
- c. d'examiner des questions sur les changements climatiques référées ou, lorsque la Commission juge opportun, d'assurer le suivi et d'enquêter les Services gouvernementaux responsables et relevant de la compétence de la Commission ;
- d. d'examiner les pétitions et documents sur les questions de changements climatiques et en faire rapport sur l'examen et les recommandations de la Commission au Parlement ;
- e. d'examiner les traités et conventions internationaux ratifiés par le Gouvernement et qui relèvent de son ressort et d'assurer le suivi de leur réalisation ;
- f. d'exercer toute autre fonction et devoir ayant trait aux changements climatiques assignés de temps à autre par le Parlement ;
- g. d'enquêter sur toute autre question relative à la politique générale sur les changements climatiques qui lui est soumise par le Parlement et faire rapport au Parlement sur cette question.

SIGNATURE :

MOTIONNAIRE :

CO-MOTINNAIRE :

DATE :


.....

.....
19/12/24
.....